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268635 ‐ جنس را از نزد تاجر برداشته و با قیمت بالاتر مفروشد و سپس قرضش را به او پرداخت

مکند

سوال

شخص خود کالای در اختیار ندارد اما از نزد ی تاجر بزرگ شیشههای عطر را به قیمت مشخص برداشته و آن را به

قیمت بالاتر مفروشد و شب قیمت شیشههای که فروخته را مدهد و فرقش را برای خود برمدارد. آیا این جایز است؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

این معامله دو شل دارد:

نخست:

این که شیشههای عطر را به شل قرض از تاجر بخرد و سپس آن را به قیمت بالاتر بفروشد و بعد از گرفتن پولش، آن را به

تاجر پرداخت کند.

این معامله اشال ندارد اما به شرط آنه جنس را پیش از فروش از تاجر تحویل بیرد و ببرد و صحیح نیست که قطعا

است که ابوداوود (3499) از زید بن ثابت ـ رض باشد؛ دلیل آن روایت معامله را انجام دهد و کالا هنوز در انبار تاجر اول

اله عنه ـ نقل کرده که پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ از این نه کردند که کالا در همان جای که [از فروشندۀ اول] دریافت

شده به فروش رود مر آنه تاجران آن را به محل خود ببرند. این حدیث را آلبان در صحیح ابوداوود حسن دانسته است.

مراجعه نمایید به سوال (143532).

الل قرض بعدا ادا کند که این اشاگر پول آن را به ش خود در آورد حت ل صحیح به تمله: باید کالا را به شنتیجه آن

ندارد و ضمان آن بر عهدۀ فروشنده است که اگر جنس از بین برود یا به سرقت رود خسارتش بر عهدۀ خودش باشد و

فروشنده [نخست] همان قیمت را خواهد داشت که بنابر آن جنسش را فروخته.

برای فایدۀ بیشتر به حم بیع تصریف در پاسخ به سوال (46515) مراجعه نمایید.

دوم:

https://archive-1446.islamqa.info/index.php/fa/answers/268635/%D8%AC%D9%86%D8%B3-%D8%B1%D8%A7-%D8%A7%D8%B2-%D9%86%D8%B2%D8%AF-%D8%AA%D8%A7%D8%AC%D8%B1-%D8%A8%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA%D9%87-%D9%88-%D8%A8%D8%A7-%D9%82%DB%8C%D9%85%D8%AA%DB%8C-%D8%A8%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%AA%D8%B1-%D9%85%DB%8C%D9%81%D8%B1%D9%88%D8%B4%D8%AF-%D9%88-%D8%B3%D9%BE%D8%B3-%D9%82%D8%B1%D8%B6%D8%B4-%D8%B1%D8%A7-%D8%A8%D9%87-%D8%A7%D9%88-%D9%BE%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%AE%D8%AA-%D9%85%DB%8C%DA%A9%D9%86%D8%AF
https://archive-1446.islamqa.info/index.php/fa/answers/268635/%D8%AC%D9%86%D8%B3-%D8%B1%D8%A7-%D8%A7%D8%B2-%D9%86%D8%B2%D8%AF-%D8%AA%D8%A7%D8%AC%D8%B1-%D8%A8%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA%D9%87-%D9%88-%D8%A8%D8%A7-%D9%82%DB%8C%D9%85%D8%AA%DB%8C-%D8%A8%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%AA%D8%B1-%D9%85%DB%8C%D9%81%D8%B1%D9%88%D8%B4%D8%AF-%D9%88-%D8%B3%D9%BE%D8%B3-%D9%82%D8%B1%D8%B6%D8%B4-%D8%B1%D8%A7-%D8%A8%D9%87-%D8%A7%D9%88-%D9%BE%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%AE%D8%AA-%D9%85%DB%8C%DA%A9%D9%86%D8%AF
https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/143532
https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/46515
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اینه شخص فروشنده، وکیل تاجر اصل باشد که با وی برای فروش اجناس او توافق کند که اگر جنس را بیش از قیمت

مشخص شده توسط تاجر بفروشد اضافۀ آن برای فروشنده خواهد بود که این صورت نیز جایز است و شرط نیست حتما

جنس را در تمل گیرد یا پیش خود ببرد زیرا وی در این حالت صرفا وکیل صاحب جنس است.

ابن قدامه ـ رحمه اله ـ در المغن (۵/ ۸۶) مگوید: «اگر گفت: این لباس را به ده بفروش و اگر بیشتر بفروش [اضافهاش]

برای تو، درست است و فروشنده مستحق اضافه خواهد بود و شافع مگوید: صحیح نیست.

دلیل بر صحتش این است که ابن عباس در آن اشال نمدید و دیر این که وی در مال تاجر با اجازۀ او تصرف مکند

پس شرط سود نیز برای او درست است مانند مضارب و کارگر در مساقات».

مراجعه نمایید به سوال شمارۀ (121386).

و اگر با تاجر به توافق نرسید که اضافه بر قیمت اصل برای فروشنده خواهد بود در این صورت این اضافه از آن تاجر

است و فروشنده صرفا هزینۀ فروش یا درصد مورد اتفاق را خواهد داشت.

مراجعه نمایید به سوال شمارۀ (9386).

واله اعلم

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/121386
https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/9386

